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BUCHLOVSKÝ
ZPRAVODAJ



Hrad Buchlov byl v sobotu 12. července 2008 svědkem dalšího setkání buchlovických stárků a hodařů. 
 Foto -vlk-



�

Informace městyse Buchlovice
Rada městyse Buchlovice č. 3�/2008 ze dne 26. 6. 2008

Žádost o odprodej pozemku městyse Buchlovice p. č. 2500 o výměře 87 m² v k.ú. Buchlovice, 
pan Roman Paulus, Kroměříž, ze dne �7. 6. 2008
Rada konstatovala, že žádost byla dodána pozdě, protože po zveřejnění byl tento pozemek radou 
navržen zastupitelstvu ke schválení k prodeji paní Evě Blahové ze Starého Města.
Bylo uloženo tajemníkovi panu ing. Miloslavu Hrdému, aby žadatele telefonicky informoval.

zastupitelstvo městyse Buchlovice č. 8/2008 dne 26. 6. 2008

zastupitelstvo schválilo ve smyslu zákona číslo �28/2000 Sb., o obcích dle § 85, písm. a) 
prodeje majetku ve vlastnictví městyse Buchlovice:
- parcely č. 399 o výměře 139 m² v k.ú. Buchlovice, která navazuje na parcely žadatele pana Anto-
nína Strýčka vedle jeho rodinného domu na ulici Tyršově, za cenu 70 Kč/m²,
- pozemek na Smraďavce parcela č. 2500 o výměře 87 m² v k.ú. Buchlovice paní Evě Blahové, Staré 
Město, za cenu 100 Kč/m², 
- části pozemku parcela č. 1036/9 o výměře cca 182 m² po zpracování geometrického plánu 
žadatelům ing. Waldemaru a ing. Haně Válkovým, Buchlovice, za cenu stanovenou znaleckým 
posudkem, minimálně však 70 Kč/m², 
- pozemek městyse Buchlovice, parcela č. 1604 o výměře 302 m² v k.ú. Buchlovice, paní Ludmile 
Jakšíkové, Buchlovice, za cenu 70 Kč/m²,
- nemovitosti – autokempu Buchlovice – Smraďavka formou obchodní veřejné soutěže podle § 
281 a násl. obchodního zákoníku s nejnižší nabídkovou cenou 12 mil. Kč (vycházející z ceny nemo-
vitosti na základě znaleckého posudku číslo 895 – 53/05) a podmínkami opravy koupaliště do 3 let 
a provozu veřejného rekreačního zařízení po dobu 10 let (pod sankcí odstoupení od smlouvy).
zastupitelstvo schválilo ve smyslu zákona číslo �28/2000 Sb., o obcích dle § 85, písm. a) 
koupě majetku do vlastnictví městyse Buchlovice:
- pozemků v části Smraďavka od firmy DIAMO, s.p. závod JLD, Hodonín - parcely č. 2408/3 o 
výměře 173 m², 2422/7 o výměře 30 m² a 2423/5 o výměře 5 m², vše v k.ú. Buchlovice, za cenu dle 
znaleckého posudku.
zastupitelstvo schválilo ve smyslu zákona číslo �28/2000 Sb., o obcích:
dle § 85, písm. a) přijetí daru – majetku do vlastnictví městyse Buchlovice
- od paní Emílie Stejskalové, rozené Daňhelové, Brno, jde se o 1/6 pozemků v k.ú. Buchlovice (plo-
cha 4.962 m²) z celkového množství 29.770 m² – jedná se o rozptýlené pozemky, ponejvíce v sadě 
ASB FRUCT Buchlovice, částečně pod účelovými komunikacemi.

dle § 84, odst. 2, písm. b) závěrečný účet městyse Buchlovice na rok 2007,

zastupitelstvo neschválilo ve smyslu zákona číslo �28/2000 Sb., o obcích
dle § 84, odst. 2, písm. a) pořízení změny územního plánu městyse Buchlovice č. 2:
- změnu ÚP na parcele č. 1771/98 (orná půda) na stavební místo, možnost výstavby rodinných 
domů, PhDr. Zlatuška Daňková, Uherské Hradiště, 
- změnu ÚP na vytvoření plochy k bydlení na parcele č. 2898/28 a plochy rekreace na p.č. 2909/1 
a 2010/1 vše v k.ú. Buchlovice, návrh paní Antonie Zelinkové, Buchlovice, 
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- změnu ÚP na vytvoření plochy rekreace na p.č. 2898/5, 2898/7 a 2898/3, vše v k.ú. Buchlovice, 
návrh paní Radky Kropáčové, Buchlovice, 
- změnu ÚP pro parcely č. 2898/34, 2898/36, 2898/38, 2898/40, 2898/41, 2898/53 vše v k.ú. Buch-
lovice (Trnávky) z orné půdy na stavební parcelu, Radek Raštica, Uherské Hradiště.
zastupitelstvo schválilo ve smyslu zákona číslo �28/2000 Sb., o obcích
- předložení žádosti o dotaci na projekt „Československé kulturní centrum “ – přeshraniční spolu-
práce mezi městysem Buchlovice a obcí Horný Hričov. Celkové náklady na realizaci projektu činí 
17.350 tis. Kč.
zastupitelstvo souhlasilo s realizací projektu „Československé kulturní centrum“
- a na jeho spolufinancování zajistí vlastní zdroje ve výši 10% způsobilých výdajů, to znamená ve výši 
minimálně 1.644.078 Kč a dále uhradí z rozpočtu městyse neuznatelné výdaje ve výši 907.787 Kč. 
zastupitelstvo schválilo ve smyslu zákona číslo �28/2000 Sb., o obcích
- záměr na rozšíření Muzea Podhradí Buchlovice o výstavní galerii ve střešním prostoru budovy 
čp. 24 na náměstí Svobody v Buchlovicích, v předpokládaném finančním rozsahu cca 3 mil. Kč. 
Městys Buchlovice zažádá o dotaci z programu přeshraniční spolupráce, partnerem mu bude obec 
Soblahov, Slovenská republika. 
zastupitelstvo městyse vzalo na vědomí
- kontrolu úkolů z minulého zasedání Zastupitelstva městyse Buchlovice č. 7/2008 ze dne 19. 3. 2008.
- informaci o novém systému regulace veřejného osvětlení v Buchlovicích – produktu firmy AKTÉ, 
spol. s r.o. Zlín)
 

Rada městyse Buchlovice č. 32/2008 ze dne �6. 7. 2008

Jedním z prvních bodů jednání bylo výběrové řízení „Oprava budovy a sociálního zařízení Mateř-
ské školy Buchlovice“. Malého řízení se zúčastnily následující firmy: Petr Hruška, VODO – TOPO, 
Buchlovice; Zbyněk Hurtík, TOPENÁŘ, Nedakonice; Josef Vaculík, VODO-TOPO-PLYN, Spytihněv. 
Rada vybrala nabídku pana Petra Hrušky s nejnižší cenou a zárukami včasného dohotovení zakáz-
ky v rámci letních prázdnin v mateřské škole.
Stanovení podmínek prodeje Autokempu Smraďavka – definice inzerátu pro celostátní média
Rada schválila oznámení prodeje autokempu inzerátem v médiích s tím, že přesné znění podmí-
nek prodeje bude definováno po konzultaci starosty ing. Jiřího Černého s právním zástupcem 
JUDr. Jiřím Hanečkem.
Žádost o poskytnutí sponzorského daru či finančního příspěvku na noční rybářské závody ve 
dnech 26. 7 a 28. 7. 2008 MO MRS Nedakonice, jednatel JUDr. Oldřich Šoustek, ze dne 7. 7. 2008
Rada schválila dar na akci noční rybářské závody ve dnech 26. 7 a 28. 7. 2008, MO MRS Nedakonice 
– 2 kusy knihy Moje Buchlovice.
Výpověď ze „smlouvy o provádění reklamy“ a umístění loga firmy na boční stěně 4 autobuso-
vých čekáren uzavřené �. �0. 2004, Raf Craenhals, BuchlovPark, Buchlovice, ze dne 8. 7. 2008
Rada rozhodla o ukončení smlouvy o provádění reklamy a umístění loga na boční stěně 4 auto-
busových čekáren k 1. 8. 2008 po zaplacení dlužných částek za rok 2007 a za rok 2008 částku 
odpovídající plnění za 7 měsíců.
Pozvání na VII. ročník Festivalu česneku na zámku v Buchlovicích a žádost o pomoc při jeho 
realizaci, Folklórní agentura Buchlov, František Hrňa, Buchlovice, ze dne �5. 7. 2008
Rada přijala pozvání na VII. ročník Festivalu česneku na zámku v Buchlovicích a dala příslib spo-
lupráce.
Žádost o povolení výjimky z počtu dětí v jednotlivých třídách Mateřské školy Buchlovice, 
ředitelka Mgr. Jitka Němečková ze dne ��. 7. 2008
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Rada schválila podle ustanovení §23 odst. 3 a §177 odst. 2 zákona 561/2004 Sb., o předškolním, 
základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání v platném znění, výjimky z počtu dětí 
ve třídě, který stanovuje vyhláška č. 14/2005 Sb., o předškolním vzdělávání, v platném znění takto: 
I. třída – 25 dětí; II. třída – 27 dětí; III. třída – 28 dětí. Zvýšení počtu dětí nebude na újmu kvality 
vzdělávací činnosti školy a podmínky bezpečnosti a ochrany zdraví zůstanou zachovány.
Žádost o schválení hospodářského výsledku Mateřské školy Buchlovice za rok 2007 a pře-
vedení částek do fondu odměn a do rezervního fondu oprav, ředitelka Bc. Jitka Němečková, 
e-mail ze dne �7. 6. 2008
Rada schválila hospodářský výsledek Mateřské školy Buchlovice za rok 2007, podaný ředitelkou 
Bc. Jitkou Němečkovou a rozhodla kladný hospodářský výsledek ve výši 110.698,70 Kč převést do 
rezervního fondu oprav.
Návrh směny pozemků mezi městysem Buchlovice p. č. 777/2 o výměře 56 m² a pana Richar-
da Vajdíka, Uherské Hradiště – Mařatice, p.č. 775/2 o výměře 56 m², oba v k.ú. Buchlovice, 
pro vytvoření prostoru pro možnou budoucí komunikaci
Rada doporučila ke schválení Zastupitelstvu městyse Buchlovice směnu pozemků 1 : 1 mezi panem 
Richardem Vajdíkem a městysem Buchlovice, vše v k.ú. Buchlovice.

Rada městyse Buchlovice č. 33/2008 ze dne 6. 8. 2008

Rozdělení podílu SHO odstupujícího ze společnosti OTR s.r.o. Buchlovice – nabytí podílů 
jednotlivými obcemi, dopis ing. Miloslava Maňáska ze dne 24. 7. 2008
Rada městyse Buchlovice doporučila Zastupitelstvu městyse Buchlovice odkoupení podílů SHO 
dle návrhu a přijetí následujícího usnesení: Zastupitelstvo městyse Buchlovice schvaluje podle § 
85 odst. e) zák. č. 128/2000 Sb. o obcích v úplném znění zvýšení vkladu v obchodní společnosti 
OTR, s.r.o., IČ 49450581, sídlo: Buchlovice, Masarykova 273, PSČ 687 08 z 84.000 Kč o 10.000 Kč na 
94.000 Kč formou převodu části obchodního podílu od Sdružení pro hospodaření s odpady měst 
a obcí se sídlem v Uherském Hradišti, IČ 440 19 173 odpovídajícího vkladu 10.000 Kč za převodní 
cenu 895.000 Kč splatnou do 30. 11. 2008.
Žádost o povolení hudební produkce Srpnová noc �6. 8. 2008 od �9.00 do 0�.00 hodin, Mys-
livecké sdružení Buchlovice, předseda Rudolf Ženatý, Cyril Bureš, ze dne 25. 7. 2008
Rada rozhodla o prodloužení hudební produkce přes „noční hodinu“ do 01.00 hodin v noci z 16. 8. 
2008 na 17. 8. 2008 s tím, že kvalitní pořadatelská služba z řad členů mysliveckého sdružení zajistí 
příjemnou akci bez excesů.
Informace města Uherské Hradiště (místostarosta ing. Stanislav Blaha) o ukončení projektu 
Komunitní plánování sociálních služeb v Uh. Hradišti – �. komunitní plán sociálních služeb 
na období 2008 – 20�3, úkoly partnerů vč. městyse Buchlovic, ze dne �8. 7. 2008
Rada schválila zájem městyse Buchlovice zapojit se do připravovaného projektu Komunitní plá-
nování sociálních služeb v Uherském Hradišti jako partner. Úkolem partnera projektu by měla 
být spolupráce při mapování stávajících služeb a potřeb obyvatelstva v městysi Buchlovice a dále 
spolupráce při tvorbě Plánu rozvoje sociálních služeb na další období.
Smlouva o dílo mezi městysem Buchlovice a zhotovitelem změny č. � Územního plánu obce 
Buchlovice ing. arch. Vladimírem Dujkou, zlín – finanční souvislosti
Rada schválila podepsání smlouvy o dílo č. 22/2008 mezi městysem Buchlovice a ing. arch. Vladi-
mírem Dujkou, Zlín, na zpracování dokumentace Změna č. 1 Územního plánu obce Buchlovice za 
celkovou částku 77.350 Kč.
Reakce rady městyse na článek ve Slováckém deníku ze dne 5. 8. 2008 – „Rozhodnutí rad-
ních ohrožuje konání akcí na hradě Buchlově“
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Rada městyse Buchlovice reagovala na článek ve Slováckém deníku ze dne 5. 8. 2008 – „Rozhod-
nutí radních ohrožuje konání akcí na hradě Buchlově“ a podle jejího názoru došlo k poškození 
dobrého jména městyse uvedením nepravdivých a jednostranných informací. Vzhledem k tomu, 
že zdrojem nepřesných informací byli někteří členové HB Collegia Buchlov, rozhodla Rada městyse 
Buchlovice zadržet přislíbenou dotaci ve výši 5.000 Kč pro rok 2008. Pokud bude HB Collegium 
Buchlov cokoli požadovat po městysi Buchlovice, bude muset žádat pro všechny jednotlivé své 
akce a tyto budou řádně dokladovány.
Různé
V rámci tohoto bodu diskutovali členové rady o anonymním dopise (již druhém v pořadí), týkají-
cím se rušením klidu občanů ulice Masarykovy, zdrojem rámusu a podobných je firma DHJ KOVO. 
Vzhledem k tomu, že pisatel se zatím neprojevil a na doporučení rady městyse s jednatelem firmy 
již jednal pan starosta ing. Jiří Černý a získal příslib částečné nápravy v mezích možností, rada se 
rozhodla věc odložit. 

Kalendář akcí – září
DEN AKCE MÍSTO KONTAKT

6. 9.– 
4. 10.

Co předcházelo Mnichovu 
– výstava k 70. výročí pod-
pisu Mnichovské dohody

Zbrojnice  
u Andělky,
hrad Buchlov

Ant. Nožička, 603 202 663
www.uandelky.wu.cz

12. 9.–
3. 11.

Ozvěny 1. světové války 
v Buchlovicích – výstava

Muzeum Podhradí Spolek podporovatelů historie 
Buchlovic, 737 957 617
městys Buchlovice, 572 595 120

21. 9. Zpívání o víně zámek Buchlovice FS Buchlovice, ing. Pavel Dvořan, 
572 595 123, www.fsbuchlovice.cz

září Sportovní den pro ZŠ Buchlovice Junáci, Veronika Copláková, 
veru.copl@seznam.cz 

říjen drakiáda Buchlovjánek, Simona Dvouletá, 
739 228 701

Z vystoupení souboru Děcka z Buchovic. (Foto: -vlk-)
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O prázdninách probíhala jednání mezi zástupci Buchlovic a slovenského Soblahova za účasti zpro-
středkující firmy Raven, ve věci přípravy projektu se zažádáním o evropské finance – dobudování 
Muzea Podhradí Buchlovice (Galerie na půdě). Podobný projekt s názvem Galéria na povale chystá při 
této příležitosti i obec Soblahov. Na fotografii vlevo starostka Soblahova ing. Eva Duďáková a vpravo 
starosta Buchlovic ing. Jiří Černý. (Foto: -bž-)

Dne 6. srpna se zasedání Rady městyse Buchlovice skládalo ze dvou částí. Ta druhá – výjezdní – se usku-
tečnila na Smraďavce, odkud je naše fotografie. Se členy rady vidíte vlevo majitele tamního Loveckého 
zámečku, lázní a restaurace, pana Františka Krystýnka ml., který změnil během několika měsíců tamní 
rybníček příjemně k nepoznání. (Foto: -bž-)
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V rozpočtu městyse v kapitole „dopravní infrastruktura“ je mimo jiné položka na opravy míst-
ních komunikací v majetku Buchlovic. Výši částky na dopravní položky (což je mimo povrchy cest 
také dopravní značení – poškozené nebo potřebné nové, oprava mostů, oprava chodníků atd.) 
schvaluje zastupitelstvo. Dílčí položky, konkrétně na opravu komunikací, jsou v kompetenci sta-
rosty, který musí pečlivě zvážit, která položka je akutnější a v jakém rozsahu. 

V loňském roce byly vozovky v obci a na Smraďavce v podstatně horším stavu, proto byla pou-
žita částka kolem 1 mil Kč. Letos po dvou mírných zimách vozovky tolik neutrpěly a bylo možno 
opravit jen nedostatky z minulých let.

Byla opět použita metoda vysprávky větších prohlubní asfaltovou balenou směsí a systémem 
turbo. Jedná se o postřik speciální asfaltovou emulzí překrytou pak jemnou kamennou drtí. Turbo 
slouží pro dva účely. Spojí starý a nový asfalt tak, aby mráz neničil opravu a také tím je možno vyspra-
vit jemné a plýtké poruchy v komunikaci, kde by se malá vrstva balené směsi tzv. nechytla.

Vím, že u mnohých nastává výhrada o zbytečnosti a otázka, zda není lepší vozovku vykopat 
nebo vybrousit a udělat celou novou. To bychom si jistě přáli všichni. Dobrý hospodář však prove-
de vždy jen to, co je prioritní nebo účelné a hlavně, na co má finance. Zajištění povinností městyse 
vyžaduje i jiné činnosti a nejsou to jen komunikace.

Z toho důvodu se muselo přistoupit ke zmapování stavu a zajistit opravu jen na potřebných 
místech. Opravily se např. drobné výtluky kolem kostela a u hřbitova, prašný úsek po opravě 
kanalizace v ul. Řadová, mezi budovami základní školy na ul. Komenského, dva havarijní nájezdy 
na Trnávkách a pokračovalo se v drobné opravě výtluků na Smraďavce. Tam je třeba pokračovat 
i příští rok. Text a foto: Ing. Josef Motyčka, ved. Služeb městyse Buchlovice, p. o.

Provádění oprav na místních komunikacích

Opravená vozovka v ulici Řadová

Termíny svozu žlutých pytlů s plasty
Vážení spoluobčané, v letošním roce nás čekají ještě dva termíny, ve kterých můžete odevzdat 
žluté pytle s plasty (různé druhy plastů, krabic od mlék, džusů, …). Naplněný a zavázaný pytel/
le/ vždy v den svozu postavte k popelnici, od níž bude odvezen firmou OTR. 
Termíny svozu: �9. září a 5. listopadu. Městys Buchlovice
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V čase suchého letního počasí vznikají i často požáry. Jeden z nich se odehrál 29. června na Zahradách 
v těsné blízkosti lesa a obydlených domů. K likvidaci přerostlé suché hořící trávy přijely tři požární vozy, 
včetně buchlovického.  (Foto: Pavel Ondrůšek)
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V sobotu 12. července se konala v družební 
obci Soblahov na Slovensku tradiční okrsková 
soutěž hasičů, na kterou tentokrát přijeli i naši 
hasiči. Nepřijeli sice soutěžit, protože v tentýž 
den spolupořádali na buchlovickém náměstí 
Setkání stárků a bylo jich potřeba tam, ale 
dorazili v menší sestavě – velitel SDH Anto-
nín Zelinka, Pavel Ondrůšek, David Havránek, 
Antonín Hrabal ml. a místostarosta městyse 
Bořek Žižlavský.

Naše delegace (chcete-li) přijela do Sobla-
hova ještě před začátkem klání, a proto její 
členové měli dostatek času porozhlédnout se 
po sportovním areálu, pozdravit se se zná-
mými a seznámit se s novými přáteli. Jeden 
z nich, starousedlík pan Sivák, nás se zaujetím 
a znalostí místních poměrů provedl částí obce 
s dominantní kulisou vrcholů Strážovských 
vrchů včetně kostela sv. Mikuláše, kde jsme 
pozdravili i zbrusu nového pana faráře. Na spo-
lečném obědě, spolu se soblahovskými dru-
žebními hasiči z Polska, všechny přivítala tamní 

paní starostka ing. Eva Duďáková, jež následně 
s dalšími hasičskými funkcionáři odstartovala 
soutěž, zatímco naši prezentovali zájemcům 
(i z řad dětí) naši techniku. Samotné klání čty-
řiadvaceti družstev z několika slovenských míst 
doprovázelo krásné, horké letní počasí. Soutě-
žící a diváci měli možnost se najíst a občerstvit 
v několika stáncích. Byly cítit klobásky, boro-
vička a pivo a pro další se nabízela zmrzlina. Po 
příjemné společné besedě všech hostů došlo 
k loučení, před nímž alespoň nakrátko dora-
zil i náš starosta ing. Jiří Černý, který většinu 
téhož dne strávil na pozvání v další slovenské 
družební obci, Horním Hričově. Samotný závěr 
náležel naší ukázce hašení požáru pomocí malé 
a velké proudnice a vodního děla, které zvla-
žilo ovzduší rozpáleného sportovního areálu, 
v jehož sousedství se schylovalo k vypuknutí 
večerní a noční taneční zábavy.

Takže – příští rok a v „plné polní“ nashleda-
nou v Soblahově.

Text a foto Bořek Žižlavský

Hasičské odpoledne v Soblahově
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Po celý rok pracovaly v souboru dvě sku-
pinky dětí. V letošním školním roce se k nám 
poprvé chystají děti, které odrostly Buchlovján-
ku a dojde tak k propojení působení souborů 
(díky neutuchajícímu nadšení Simony Dvoule-
té). V tomto roce nadále budou pracovat dvě 
skupinky: mladší – od 1. do 4. třídy – vedoucí 
Lenka Rašticová a starší od 5. do 8. třídy, vedou-
cí Jarek Crla. Hlavní organizační vedoucí je 
Alena Mikulíková. 

Děkuji všem, kteří se během celého roku 
podíleli na vedení a organizaci souboru: Jarku 
Crlovi, Aleně Mikulíkové, Hance Maděrové, 
Majce Vojáčkové, Věrce Šedové, manželům 

Maděrovým, Laďovi Buchtíkovi, Petru Cilečkovi 
a všem našim rodinám, které nás podporu-
jí. Děkuji také našim sponzorům Nadaci DKS 
a městysi Buchlovice.

z naší činnosti
Pro dětské členy souboru pravidelně při-

pravujeme podzimní a jarní víkendové sou-
středění, jehož cílem je stmelení kolektivu, 
nacvičení nového pásma a poznání nových 
krajů a zvyků.

Vloni jsme byli v Blatničce, kde jsme navá-
zali družbu s Jasénkou a vyzkoušeli si malovat 
ornamenty. Na jaře jsme pak byli v Hluku. Letos 

Děcka z Buchlovic v roce 2007/2008
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poprvé jsme děti pozvaly na poznávací zájezd 
Abeceda řemesel do Strážnice. Na závěr roku 
nás vždy čeká táborák, kde probíhá vyhodno-
cení celoroční hry.

Pro dospělé vedoucí jsme pozvali paní 
PhDr. Ludmilu Tarcalovou ze Slováckého 
muzea, která nám povídala o fašancích v naší 
oblasti a o prázdninách proběhl první seminář 
pro vedoucí dětských folklorních souborů pod 
vedení Mgr. Kraváčkové. Tématem byla meto-
dika rozcvičky, správné držení těla a metodika 
výuky tanečních kroků. Seminář byl hodnocen 
velmi přínosně a zřejmě budeme v podobném 
vzdělávacím duchu pokračovat.

Pro spoluobčany jsme se spolupodíleli 
a vystupovali jsme na Mikulášském jarmarku, 
Vánočním vystoupení na zámku, na Buchlov-
ském slavíčku, na Zpívání od srdíčka, na Hradní 
slavnosti, na Celém rynku v kroji.

Městečko Buchlovice jsme reprezentovali na 
národní přehlídce verbířů v rámci Mezinárod-
ního festivalu Kunovské léto (Michal Buchtík), 
na soutěži zpěváčků O tupeský džbánek (David 
Šeda), v Soblahově při vernisáži výstavy „Ve 
znamení česneku“, na Dolňáckých slavnostech 
v Hluku a v Blatničce.

Co máme nového
Kroje – podařilo se nám nově ušít větší dívčí 

kroje včetně kordulek, pořidili jsme 7 ks tiště-
nek a také 8 ks chlapeckých vest. A na fotkách 
z Hluku si můžete všimnout, jak nám to sluší.

Webové stránky – jsou již dva měsíce v pro-
vozu. Jejich cílem je pružnější komunikace, 
lepší prezentace a přehlednost naší činnosti 
(www.deckazbuchlovic.ic.cz).

Připravujeme
Nábor do obou skupinek. První setkání s no-

vými dětmi proběhne koncem měsíce září. 
O náboru se dozvíte na webových stránkách 

a nebo na letáčcích ve škole. Zkoušíme ve zku-
šebně Folklorního studia Buchlovice na staré 
škole na Lhotce. Menší skupinka bude zkoušet 
v úterý od 16.00 do 17.00 hodin, starší skupinka 
pak od 17.00 do 18.30 hodin.

Na setkání s vámi se těší za Děcka z Buchlo-
vic, o.s. Lenka Rašticová
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Je tomu rok, co byl do buchlovické farnos-
ti přidělen nový kněz Mgr. Rudolf Chmelař. 
Je nutné si přiznat, že za dobu, kdy jsme 
v Buchlovicích trvale přiděleného kněze nemě-
li, jsme přivykli spoustě věcí. Nám sice při-
padají normální, ale mnohému přespolnímu 
návštěvníkovi mohou připadat zvláštní. Z to-
hoto pohledu s příchodem Rudolfa Chmelaře 
začal proudit kolem farnosti nový vítr. Prokoukl 
interiér kostela. Dvě nejdůležitější změny jsou 
viditelné ihned – na místo starých vyšlapa-
ných koberců se pořídily nové a díky navrácení 
původních (nově zrekonstruovaných) křišťá-
lových lustrů přibylo v kostele světla. Ostatní 
věci jsou již drobnosti – bylo pořízeno nové 
klekátko pro novomanžele při svatebních obřa-
dech, nevzhledné „pomocné“ školní lavice (na 
kterých byly dříve umístěny různé informace 
a dary k církevním obřadům) byly nahrazeny 
hodnotnější nábytkovou skříní. Estetickému 
oku pana faráře neunikly ani různě zavěšené 
obrazy a způsob zavěšení byl sjednocen. Taktéž 
běžným návštěvníkům kostela schovaná sakris-
tie se neobešla bez vylíčení a drobných změn 

ve vybavení. Nutno podotknout, že vše bylo 
pořízeno s minimálními náklady, protože Otec 
Rudolf dokáže lidi ve svém okolí vyburcovat 
a motivovat k tomu, udělat něco pro své okolí 
i jen tak – z dobré vůle. Jménem ekonomické 
farní rady děkujeme všem, kteří přiložili ruku 
k dílu či byli jakkoliv nápomocni a také spon-
zorům, díky kterým farnost ušetřila nemalé 
prostředky z farních sbírek.

Běžným standardem v zahraničí je, že kostely 
jsou přístupné k nahlédnutí veřejnosti i mimo 
dobu bohoslužeb. V dohledné době tomu tak 
bude i v Buchlovicích. Věříme tomu, že to ocení 
nejen buchlovičtí občané, ale i turisté, kteří 
Buchlovice hojně navštěvují. Zároveň bude 
tímto způsobem v kostele odvětrávána všude-
přítomná vlhkost (ne nadarmo má buchlovický 
kostel pověst „nejsyrovějšího“ kostela široko 
daleko).

Bydlení pro kněze
Pan farář Chmelař má bydlet na faře v Buch-

lovicích a spravovat od nás farnost Zlechov. 
Kvůli neutěšenému stavu obytné části budovy 

Informace z buchlovické farnosti

Kostel sv. Martina (Foto: -bž-)
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je to prozatím obráceně – bydlí ve Zlechově 
a odsud spravuje farnost Buchlovice. Mnozí si 
možná myslí, že to s obytnou částí fary „není 
tak zlé“. Není – my v Buchlovicích jsme si na 
to už také zvykli – ale ruku na srdce: Kdo z nás 
by chtěl takto trvale bydlet? Přece jen součas-
né standardy bydlení (tepelná pohoda v zimě, 
sociální zařízení, kuchyňské zázemí atd.) jsou 
pro většinu z nás dnes již na vyšší úrovni, než 
fara může nabídnout. I díky přičinění pana fará-
ře Rudolfa Chmelaře se o těchto tématech začí-
ná mluvit a začíná se dařit některé věci měnit. 

V letošním roce jsme (opět po letech) získali 
na podporu obnovy farních budov 2 dotace 
z rozpočtu Zlínského kraje. První je určena na 
přípravu projektové dokumentace kompletní 
rekonstrukce obytné části fary – s cílem vybu-
dovat v prvním patře moderní bydlení pro 
kněze. Druhá dotace je určena na pokračování 
rekonstrukce hospodářských budov. 

Do hospodářských budov farnost v minulých 
letech investovala nemalé finanční prostředky 
a je třeba toto úsilí konečně zhodnotit. V první 
fázi jsme tedy vyčlenili jednu část hospodář-
ských budov k vytvoření velmi potřebného 
sociálního zázemí kostela (otevřené toalety 
během bohoslužeb, křtin, svateb, pohřbů, …) 
a k dispozici zde bude jedna shromažďovací 

místnost (farní sbory, mládež, možnost pose-
zení při křtinách či pohřbech chtějí-li rodiny 
organizovat vše ve vlastní režii). 

Střecha Buchlovického kostela si žádá vel-
kou rekonstrukci

Kostel sv. Martina je důležitou dominan-
tou Buchlovic a zázemím pro církevní obřady 
(bohoslužby, křty, svatby, pohřby, …). Málokdo 
však asi ví, že krov střechy této raně barok-
ní stavby je v havarijním stavu a je nutné 
přistoupit k jeho záchraně. Vyčíslený odhad 
nákladů na rekonstrukci v cenách z r. 2007 je 
2 700 000 Kč. Bude-li výměna vadných částí 
krovů realizována na etapy, rekonstrukce se 
tím neúměrně prodraží (jen postavení lešení, 
zajištění okolí stavby a doprava nezbytného 
zařízení by si pokaždé vyžádala cca 250 000 Kč). 
Z farního rozpočtu ani z omezených finančních 
prostředků městyse Buchlovice není možné 
takto nákladnou rekonstrukci financovat. Z to-
hoto důvodu se ekonomická farní rada rozhod-
la připravit grant na Ministerstvo kultury ČR 
(Program záchrany architektonického dědic-
tví), kde budeme žádat o dotaci 2 000 000 Kč. 
Výsledky grantového řízení budou známy 
v první polovině roku 2009.

Ekonomická farní rada

Vážení přátelé, dlouhou dobu jsem nosila v hlavě nápad, aby se na tato naše setkání pozvali lidé, kteří 
nás tehdy mladé v roce 1953 přivedli k tomu, aby se u nás hodová tradice obnovila. Byli to veterinární 
lékař Dušan Sedlář a jeho žena Vlasta, doktorka historie.
Sehnala jsem adresu, Sedlářovi jsou totiž v písemném kontaktu s paní Liduškou Dudeškovou, bydlí 
v Kostnici v Německu. A tady je jejich odpověď, kterou Vám předkládám. Jarmila Gregorová

Konstanz 26. 6. 2008

Sbor dobrovolných hasičů a bývalí stárci a hodaři,
k rukám paní Gregorové

Vážení přátelé, Vaše pozvání nás velice potěšilo – a jak rádi bychom se slavnosti zúčastnili! Bohužel 
postihla mého manžela zlá a bolestivá nemoc a je odkázán na kolečkovou židli.
Máte-li zájem, jak vypadal buchlovský kroj v padesátých letech? Vlastní tuto malou studii paní Ludmila 
Dudešková, se kterou jsme v telefonním a písemném styku, a která nám zasílá váš časopis! Tak sledu-
jeme i na dálku pozitivní vývoj našeho prvního působiště.
Se srdečným pozdravem a díkem za pozvání Vaši Vlasta a Dušan Sedlářovi

Celý rynk v kroji – dva dopisy
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Vážení občané,

společně s volbami do krajských zastupitelstev se ve dnech                     
17. a 18. října uskuteční také volby do jedné třetiny Senátu. Ve vo-
lebním obvodu č. 81 Uherskohradišťsko a Veselsko se o Vaši přízeň 
budu podruhé ucházet i já. Proto bych Vám chtěl ve stručnosti při-
blížit některé z činností, kterým jsem se v Senátu věnoval a kterým 
bych se chtěl věnovat v případě svého zvolení v letech příštích.

V uplynulém volebním období jsem  hájil Vaše zájmy v nejvytíže-
nějším senátním Výboru pro hospodářství, zemědělství a dopravu, 
jehož jsem byl v posledních dvou letech místopředsedou. Zde mi 
bylo svěřeno zpravodajství 41 zákonů, v Poslanecké sněmovně 
PČR jsem obhajoval 14 senátních návrhů zákonů (většinou úspěš-
ně),  navrhl jsem čtyři zákony a podpořil jsem několik ústavních 
stížností. Připravil jsem více než 200 pozměňovacích návrhů 
a zorganizoval šest seminářů a veřejných slyšení, které byly věno-
vány především otázkám komunální politiky, zemědělství 
a rozvoje venkova.
Každý rok jsem umožnil vystoupení některému ze slováckých sou-
borů v sídle Senátu. Jako jediný z českých pozorovatelů jsem uspo-
řádal prezentaci jižní Moravy na půdě Evropského parlamentu 
v Bruselu. Od roku 2005 organizuji  benefiční koncerty s názvem 
Srdce na dlani, které již přinesly Oblastní charitě v Uherském Hra-
dišti více než 100 tis. korun. Za jeden z nejvýraznějších výsledků své 
senátorské činnosti považuji přijetí dílčí změny v systému finan-
cování měst a obcí, díky které získaly pro letošní rok obce okresů 
Uherské Hradiště a Hodonín do svých rozpočtů o 120 mil. Kč více.

Budu-li zvolen senátorem na další šestileté období, chci se zaměřit 
zejména na následující oblasti:
      
      •  definitivní odstranění diskriminace ve financování měst a obcí
      •  urychlenou dostavbu R55
      •  zabezpečení dostupnosti služeb, základního školství 
         a pracovních příležitostí pro všechny občany venkova
      •  soběstačnost v produkci základních potravin a zabezpečení 
         potravinové bezpečnosti
      •  podporu rodin s dětmi a rodin pečujících o nemocného 
         či handicapovaného člena.

Vážení voliči, řada z Vás, kteří se na mě obraceli se svými problé-
my, podněty a připomínkami se mohla osobně přesvědčit o tom, že 
mě doba strávená ve vysoké politice nijak nezměnila, že jsem zůstal 
jedním z Vás.         
A stejným zůstanu, rozhodnete-li se dát mi svou důvěru i podruhé.

          Váš

           Josef Vaculík
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Dne 23. července proběhla oslava „polokulatých“ narozenin pana faráře Rudolfa Chmelaře. Nej-
prve byla za účasti jednoho z bývalých správců farnosti Jiřího Kováře odsloužena děkovná mše za 
dar 45 let života a poté už se zúčastnění mohli přesunout do zahrádkářského domu. Poděkování 
patří zejména obětavým buchlovickým hospodyňkám, které pro všechny přítomné připravily 
velkolepé pohoštění. 

Přátelského posezení se účastnili i představitelé městyse Buchlovice a dva autobusy (!) farníků 
z farností, které dříve náš pan farář spravoval. Svědčí to o tom, že v jeho bývalých farnostech je mezi 
lidmi velmi oblíben a my mu z celého srdce přejeme, aby tomu tak bylo i v jeho současném místě 
působení – u nás v Buchlovicích. K tomu samozřejmě přidáváme i přání pevného zdraví a Božího 
požehnání. Za nově jmenovanou ekonomickou farní radu slibujeme, že se budeme snažit podpo-
rovat jej v jeho úsilí a budeme využívat všech svých kontaktů i možností k tomu, abychom mu byli 
v jeho náročné službě nápomocni. K přání se připojuje i redakce Buchlovského zpravodaje.

 Text ing. Jiří Raštica, foto – bž –

P. Rudolf Chmelař slavil narozeniny
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Libor Lukáš
Váš hejtman

Zodpov dnost
a výsledky

Vážení spoluob ané, 

v posledních ty ech letech 
se nám na území Zlínského kra-
je poda ilo realizovat celou adu 
rozvojových projekt  v oblas-
tech, které vás prioritn  zajímají. 
Zlepšuje se dopravní infrastruk-
tura (výstavba dálnice D1, R55, 
R49, rekonstrukce silnic II. a III. 
t íd), investuje se do nemocnic 
(onkologické centrum, krajské 
st edisko záchranné služby, jednotlivé pavilony 
ve všech nemocnicích), modernizuje se školství 
(investice do škol, studijní programy, podpora 
u ovského školství stipendii).

Chceme pokra ovat v této zapo até práci, 
chceme zachovat kontinuitu rozvoje regionu, 
chceme vid t další konkrétní výsledky. V ím, 
že Vy chcete to samé.

Krajské volby 2008
Kandidát ODS
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Stejně jako loni i letos se na „rynku“ na 
Holém kopci usadili archeologové. Skupina 
osvědčených brigádníků vedená Mgr. Mirosla-
vem Vaškových, Ph. D. ze Slováckého muzea 
v Uherském Hradišti tři týdny zkoumala okolí 
loňských sond. 

V téměř metrové hloubce byly objeveny kůlo-
vé jamky, kamenné destrukce a velké množství 
keramických střepů. Několikrát se v areálu slez-
sko – plátěnického až halštatského hradiska 
objevil i PhDr. Šedo z Brna, který zkoumal plochu 
hradiska pomocí detektoru kovů. Z jeho nálezů 
lze jmenovat železný nožík, nalezený asi deset 
centimetrů pod povrchem a maličkou bronzo-
vou hrudku. 

Letošní výzkum bohužel kazila nepřízeň 
počasí. Po ukončení výzkumu se archeologové 
přesunuli do Mařatic, kde hledali základy barok-
ního kostelíka, jehož jediným pozůstatkem je 
dnes kaple svatého Rocha na Černé hoře.

Text a foto: Martin Žižlavský

Archeologický výzkum  
na Holém kopci pokračoval
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V pátečním podvečeru 4. července se uskutečnila v Muzeu Podhradí Buchlovice další příjemně navští-
vená vernisáž fotografií PhDr. Pavla Popelky s názvem Čtvero ročních období a olejomaleb s tématy 
z okolí Buchlovic malíře Ctirada Kuboška. Během otevření zazněly písně cimbálové muziky Burčáci 
a flétna mladé umělkyně Vladimíry Hrozové. Příjemná byla i slova herce Vladimíra Doskočila a au-
torské čtení z knihy Cestopády Pavla Popelky. Zájemci si během celého trvání výstavy mohli vybrat 
z nabídky obrazů malíře Kuboška a obohatit si tak stěny svých domovů. (Foto: Bořek Žižlavský)

Na vernisáži fotografií Pavla Popelky 
a obrazů Ctirada Kuboška
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V pátek 8. srpna byla v Muzeu Podhradí 
Buchlovice otevřena výstava fotografií z Tchaj-
wanu s názvem Tchaj-wan, můj ostrov plný 
krás. Předcházel jí příjezd tamních diplomatů 
a členů bývalého Tchaj-wan Clubu, které v zá-
mecké salla tereně oficiálně přijal místostarosta 
městyse Bořek Žižlavský. Po přípitku hosté pře-
šli do blízké vinotéky ing. Jana Knopfa a poté již 
do muzea, kde začínala vernisáž. 

Všechny přítomné hosty nejprve přivítal 
ing. Miloslav Hrdý a poté v poetickém duchu 
pokračoval Vladimír Doskočil. Závěr této části 
patřil 30člennému dětskému pěveckému sboru 
z hlavního města Taipeje, jehož výkon bohatě 
odměnili potleskem početní návštěvníci. Při 
samotné prohlídce výstavy přítomní ochutnali 
nejenom ze zajímavých specialit tamní kuchy-
ně, ale i naše kvalitní víno. Vedle pořádajících je 
třeba poděkovat i PaedDr. Jiřímu Jilíkovi za jeho 
obětavou pomoc.

Foto: Bořek Žižlavský a dr. Jiří Jilík

Otevření výstavy fotografií  
o Tchaj-wanu navštívili tamní diplomaté
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Spolek podporovatelů historie Buchlovic
a městys Buchlovice

Vás zvou na výstavu

BUCHLOVICE 
A �. SVěTOVá VáLKA

Slavnostní vernisáž s průvodním slovem, hudbou a hranými scénkami  
se uskuteční v Muzeu Podhradí Buchlovice �2. září 2008 v �7.00 hodin. 

Expozice potrvá do 2. listopadu 2008.

Uvidíte velké množství unikátních fotografií, dokumentů, medaile, 
vyznamenání, zbraně a další. Seznámíte se s osudy buchlovických 

hrdinů prošlých válkou a legiemi.

Srdečně Vás všechny zveme!
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Dne 19. července 2008 jsme zakončili sezónu 2007/2008 turnajem pro nejlepších 16 hráčů 
v petanque Janáček Grand Prix TOP 16 a také doplňkovým turnajem pro hráče, kteří se do finálové 
šestnáctky neprobojovali. 

Vítězem celkového pořadí letošního ročníku se stal buchlovický Jiří Sonntag, který se svými 134 
body jednoznačně kraloval celému ročníku. Na 2. místě se umístil Antonín Mach z Uh. Hradiště 
a jako třetí pak boršický Tomáš Hukvald. Doplňkový turnaj ovládli Buchlovjané – 1. místo Michal 
Jošek, 2. Jaroslav Zapletal ml. a 3. Pavel Kylián. Abychom neprolenošili prázdniny, uspořádali jsme 
10. srpna Pivní turnaj. Zápisné činilo dvě piva Plzeň a krásné počasí a pohoda přišly samy. Vítězem 
se stal Miroslav Horák – Buchlovice, na 2. místě byl David Vacke a na 3. místě Antonín Mach, oba 
z Uh. Hradiště. Petanque klub Buchlovice

Prázdniny byly ve znamení petanque
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To je podívaná… (Foto: Oldřich Stránský)
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Co jsme nestihli nasbírat od jara a přes léto, 
již nenasbíráme, snad jen něco málo. Když 
bude pěkný podzim, nějaká ta bylinka se ještě 
objeví. Sbíráme i některé kořeny, například 
kořen lopuchu, ale čeká nás hlavně sběr šípků. 
Mezi naše významné léčivky, s nimiž se ještě 
můžeme setkat, patří zlatobýl.

Jsem zlatobýl – odborně mne nazývají soli-
dago virgaurea. Jsem vytrvalá bylinka s krásně 
zlatožlutými květy a jsem moc užitečná. Hlavně 
vy, pánové, zdravte mne z daleka, v urologii se 
já dobře vyznám. Mimo jiné jsem i protizánětli-
vý a pročišťuji ledviny. V těžších případech jsem 
použitelný i ve větším množství, ale jen krátko-
době. Zevně hojím špatně se hojící rány a různá 
kožní onemocnění. Přidávají mě i do směsí uro-
logických čajů. Setkáváte se se mnou od srpna 
do října. Mé květy se ale musí seřezávat ještě 
před rozkvetením. Dají se použít i v čerstvém 
stavu a můžete sbírat taky kořen.

H. S., foto internet

Konec léta, konec bylinek
Fotografie Pavla Ondrůška nás přivádí na Smraďavku v období letošních prázdnin.
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- Všímejme sobě od nynějška každé i sebene-
patrnější běhavky.

- Neužívejme proti běhavce žádných tak zva-
ných prostředků domácích.

- Jakmile se běhavka zjeví, spěchejme do 
lůžka, nejezme leč trochu slabé nemastné 
polévky a nepijme leč vodu po troše.

- Bez prodlení pošleme pro lékaře, neboť on 
toliko umí namoci tak, jak to požaduje, vyhovět.

- Všecky až dosud v novinách vychvalované 
prostředky na uvarování se tohoto neduhu 
jsou marné, ano, mnohé i škodlivé, pročež varu-
jeme lid náš, aby na ně nedbal.

- Střídmost v jídle a pití jest vždy prospěšné 
dvojnásobně však pokud ta nemoc trvá. Byla 
by to však chyba, kdyby člověk chtěl obvyk-
lý způsob svého živobytí náhle změnit a jiné 
pokrmy a nápoje požívat, nežli ty, kterým byl 

Krajský vizitátor  
doporučoval proti choleře

Z hodin dějepisu víme o někdejších nemocech, proti kterým lidé dříve neměli žádné léky a nijak 
zvlášť se nemohli ani bránit. Nemocech, jež bez rozdílu kosily zástupy bezbranných chudých obyva-
tel, ale i bohaté, kteří se snažili ohniska nákaz opustit. Zvláště kruté byly doby, kdy se nemoci objevo-
valy v časech válek, způsobovaly další utrpení a ztráty a vylidňovaly tehdejší města a vesnice. 

Mezi nejhorší choroby středověku patřil mor a relativně v „nedávné“ době se ještě objevovala 
cholera. Ta nejen do našich oblastí vstoupila zřejmě naposledy za prusko-rakouské války v roce 
1866, při které Buchlovice všeobecně utrpěly průchody pruských vojsk a na jmenovanou nemoc 
zemřelo 31 osob. Zemřelým cholerou byly zřizovány samostatné hřbitůvky většinou mimo ofici-
ální pohřebiště. 

Lidé s nemocí bojovali, jak jen to šlo a lékařská věda v době takových epidemií vydávala různé 
letáky a ponaučení, aby lidé chorobě předcházeli. V Hradišťském kraji v roce 1866 tak na veřejnosti 
obíhalo ponaučení MUDr. Maxe Otta, krajského vizitátora, jehož text nyní zveřejňujeme:

Ponaučení, jak se má člověk v nynější choleře chovati
Cholera jest opět vypukla v našich krajinách a rozmáhá se dál a dále. Jest to arci k politování, 

něco méně může však ukojit mysl naši zkušenost ta, že lze této nemoci vyhnouti, pakli si člověk 
na tom záležet dá.

Obyčejně totiž začíná cholera s mírnou běhavkou a běhavka taková trvá několik dní, člověk při 
ní trochu zeslábne, ostatně však zdá se býti zdravý, má chuť k jídlu a koná svou obvyklou práci. 
Z nenadání ale tato, jak se zdálo nepatrná běhavka buďto beze vší další příčiny, buďto když sobě 
člověk žaludek něčím byl pokazil, když se zachladil, se domrzel, když nějakou lítost měl, zvláště 
pak, když vypalující nápoje ku příkladu vřelé víno se skořicí, vinnou polévku, rum, kořalku, neb 
podobných lihovin požíval, tak věřte, že se v náhlou choleru vrhnoucí člověka do největšího 
nebezpečenství promění, z kterého i z vhodné lékařské pomoci vyváznouti takřka nemožné, neb 
zkušenost nám dokázala, že cholerou nejbezpečněji zachráněni bývají ti, kteří dříve běhavku zane-
dbávali, aneb proti ní nevhodných prostředků potřebovali. Dle toho třeba, abychom běhavku, byť 
by se nám nepatrnou býti zdála u začátku cholery považovati ji stavili a tak dalšímu vyviňování 
nemoce zakročili. Není pochybno, že lékaři znají, které vždy běhavku zastaviti a tedy choleru 
v prvních jejich počátcích udusit.

z toho uvážení vyplývají následující důležité výstrahy:
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již dávno navykal. Zůstávej každý při svém 
obvyklém způsobu žití, pakli tento způsob byl 
dle pravidel střídmosti uspořádán. Vesměs se 
chráníme těžkých masných pokrmů, tvrdého 
zasmrádlého masa, pokažených nasolených 
ryb, hub, novopečeného nedobře zkynutého 
chleba, nezralého kyselého ovoce, po němž 
člověk psinu a běhavku dosti často dostá-
vá. Nebezpečné jest každé přeplnění žaludku 
obzvláště na večer.

- Chraňme se nachlazení, zvláště pak, 
jsme-li zapocení, šaťte se podle povětrnosti 
a zvláště na nohy dbejte, aby vždy stejně 
teplé byly. Škodlivé však jest, jestliže člověk 
příliš teple se odívá, a tak pot silnější ze sebe 
vypuzuje, protože se takovým způsobem 
snadněji zachladí.

- Mírné pohybování těla v čistém širém vzdu-
chu (luftě) přiměřená tělesné práce, nižto se 
tělo příliš neutahuje, zachovává zdraví, chrání-
vá od cholery a vůbec ode všech nemocí. 
Zdraví lidé, jež povolání na domov uváže, mají 
každodenně nějaký čas pod širým nebem se 
pohybovat a poznenáhlu i ostřejšímu povětří 
přivykat, slabí a neduživí lidi však mají býti 
opatrní, meškají-li v širém vzduchu a studené-
ho sychravého povětří, zvláště večerního času 
docela se mají varovat.

- Spánek je velmi potřebný k zachování a vy-
nahražování tělesné síly, pročež bychom se stali 
velmi náchylnými k nemocem, pak-li bychom 
přinuceni byli několik nocí nespati. Jdeme tedy 
časně do lůžka a chráníme se večerního hýření, 
jimž tělo slábne a churaví.

- Mírné požívání rozpalujících nápojů toliko 
těmto se schvaluje, kteří jim odedávna byli 
navykli. Když jim pivo chladný pomůže dobře 
vyleženého a úplně čistého pijí. Za trvání cho-
roby není nad opilosti nic škodlivějšího a jak 
to ze zkušeností dokázalo, že lidé opilí náhle 
cholerou byli zachváceni.

- Žádný z ráno nevycházej s lačným žalud-
kem, neboť člověka majícího lačný žaludek 
všecky škodlivosti záhubněji účinkují, zvláště ti, 
kteří na teplou snídani jsou uvyklí, ať navychá-
zejí bez takové snídaně.

- Velmi důležité jest, bychom za trvání cho-
lery čistoty co nejbedlivěji dbali. Zkušenost 

nám to stvrzuje, že se žádná nemoc tak za špi-
nou a nečistotou nehrne jako cholera. Zvláště 
jsou v tom ohledu škodlivé lidmi přeplněné 
a nevyvětrané obydlí, pročež prohlašuje za 
potřebnou dohlídku obci k tomu, aby se chudí 
lidé z přeplněných obydlí přestěhovali. Taktéž 
zanedbávané vyvažování neřádů z kališť, nečiš-
tění záchodů a nočních nádob může se státi 
příčinou nejen vypuknutí cholery, zvlášť však 
jejího rychlejšího rozšiřování.

- Obydlí se nejlépe čistí, pak-li se okno otevře 
a parem a plápolajícím dřívím (jak v krajinách 
našich obyčejno s plápolajícím javorovým dře-
vem) do něho postaví. Návod k tomu, jak se 
obydlí čistí, má kdež leží cholerou nemocní 
a tomu třeba by dali lékaři naučení, kdež toho 
třeba, jakož i s vyčišťováním prádla, peřin a vše-
ho jiného, což od takových nemocných potře-
bováno bylo.

- Jako vždy tak za času cholery varujeme se 
jeden každý špatné studniční vody. Zvláště 
tam, kde již cholera zuří, nejraději by bylo 
studně a kašny zakrýti, by žádná nečistota 
do nich vniknouti nemohla, zvláště pak měly 
by obce přísně dohlížeti k tomu, by se z roz-
ličnými i přečasto dosti znečištěným nádo-
bím za studní a kašen voda k pití nabírala. 
V místnostech, kdež cholerou nemocní se 
nacházejí, nestojíž nikdy voda k pití v nádo-
bách otevřených.

- Konečně podotknouti třeba, že pokojná 
mysl nejpřednější ochranou lidu proti nemo-
cem. Chraňme se tedy zlosti, úzkosti a strachu. 
Bojácní lidé, kteří před touto nemocí se příliš 
strachují, kteří především, z čehož by cholera 
povstati mohla, se úzkostlivě chrání, mnohem 
jistěji se od cholery vystříhají, pak-li příliš-
ný strach svůj zmírní, nežli když v ustavičné 
úzkosti trvajíce po lécích, nimiž by se proti ní 
ohraditi se sami na zvláštní neobvyklý způsob 
žijí a zamknutí v nečistém uzavřeném vzdu-
chu život brání.

Toto ponaučení se odevzdává všem úřa-
dům obecním by jej ve všeobecnou známost 
uvedly.

V Uher. Hradišti dne 8. srpna 1866.
 Připravil – bž – 
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Do města Vimperku přijíždíme vlakem ze 
šumavských hor od Kubovy Hutě. Klesající trať 
obepíná Vimperk z poloviny a vede po hřebenu 
mírně svažujícím se až k nádraží. Právě odtud 
si celé město i se zámkem můžeme prohléd-
nout, neboť jej máme pod sebou jako na dlani. 
Z vlakového nádraží je to do centra sice poměr-
ně daleko a také do kopce, ale městské jádro 
s prudce stoupajícím náměstím a zbytky hradeb 
nás za to odmění. 

Město vzniklo jako zázemí hradu v polovině 
13. století, zároveň vznikl i samotný hrad. V druhé 
polovině 14. století přechází obojí, hrad i osa-
da, z rukou zakladatelů Janovických do majetku 
Rotlevů a o několik let později již Vimperk vlastní 
Kaplíři ze Sulevic. V následujícím století, tehdy 
ještě městečko s hradem trpělo pod nájezdy 
husitů a Pasovských. Vimperk se stal městem 
roku 1479 a získal tak i hradební právo. Dalšími 
majiteli se stali Malovcové z Chýnova, pánové 
z Hradce, Rožmberkové, Novohradští z Kolovrat, 
Eggemberkové a Schwarzenberkové. V osmdesá-
tých letech patnáctého století byla ve Vimperku 
založena tiskárna. Na vimperském náměstí stojí 
gotický kostel Navštívení Panny Marie. Původní 
raně gotická stavba byla v roce 1365 přestavěna 

a zaklenuta pak až ve století šestnáctém. Při kos-
tele se tyčí pozdně gotická věž – městská zvonice, 
pojmenovaná Černou věží. Další gotický, barokně 
přestavovaný kostel stojí na městském hřbitově. 
Mnoho měšťanských a řemeslnických domů na 
náměstí pochází původně z doby povýšení Vim-
perku na město. 

Hrad byl založen na skalnatém ostrohu, který 
ukončoval protáhlý hřeben. Staveniště bylo oddě-
leno od zbytku kopce příkopem. Celý hrad obepí-
nala hradba, proražená ze severní strany bránou 
a uprostřed areálu se nacházel vnitřní hrad, slo-
žený ze dvou paláců a mohutné hranolové věže, 
která se dnes jmenuje Vlčkova. Její přízemní pro-
stora je zaklenuta gotickou křížovou klenbou bez 
žeber, uprostřed podepřenou sloupem. 

Za Kaplířů byl přenesen vstup do hradu na 
dnešní místo. Brána se nachází v přízemí vysoké 
štíhlé hranolové věže. Tehdy vznikl nový palác, 
posunutý až na hranu skály nad městem a nová 
hradba, přiléhající k tomuto paláci, byla z vnitřní 
strany zpevněna pilíři, nesoucími střelecký ochoz. 
Pozdně gotické přestavby se však nejvýrazně-
ji promítly v zabezpečení zbylé části hradního 
kopce. Na sever od hradu vznikla předsunutá 
bašta Haselburk s širokou válcovou dělostřelec-

Šumavou křížem krážem VII.
Toulky historickým Vimperkem
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kou věží. Dnes dosahuje výšky dvou pater, ale 
původně byla o dvě patra vyšší. Hradba, napoje-
ná na věž, kryla dělostřelecká postavení a na čelní, 
tedy severní straně, je široká osm metrů. Pod 
věží, v nejužším místě, prochází hradbou vstupní 
brána, chráněná původně padacím mostem. 

Hrad byl za třicetileté války pobořen, tudíž 
jeho další majitelé, Novohradští, vybudovali nové 
palácové křídlo. Za Eggemberků nyní již zámek 
chátral a pustnul, až Schwarzenberkové v první 
polovině 18. století zahájili jeho obnovu. V roce 
1857 zámek podlehl velkému požáru, který v je-
ho zdech zuřil údajně týden. V rámci obnovy byl 
stavbě vtisknut romantický dech, projevující se 
převážně na vnějšek. 

V okolí Vimperku bylo již od 14. století rozvi-
nuté sklářství. V samotném městě byla sklárna 
založena až roku 1814. Známou se stala hlavně 
díky tzv. hyalitovému sklu – do skelné hmoty se 
přidal čedič a výsledkem bylo černé, neprůhledné 
sklo. V devatenáctém století se nikde jinde nevy-
rábělo, neboť tajemství jeho výroby nikdo jiný prý 
neznal. Ve vimperské sklárně se vyráběla taktéž 
zrcadla, a to dokonce i napodobeniny zrcadel 
benátských a místní sklářské výrobky byly zde 
také malovány. 

V příštím pokračování šumavského putování 
navštívíme starobylé město Sušice. 

Text a foto Martin Žižlavský

Buchlovický bohém, pábitel a básník, všem 
známý Jožka Durník vydal po létech svou druhou 
básnickou sbírku, která tentokrát nese název Cit 
veršů z pod Buchlova. Nejedná se o sbírku roz-
sáhlou, ale i tak zasluhuje pozornost a najde si 
určitě místo v domácích knihovničkách. 

Oproti tematickému zaměření minulé sbírky 
se Durník tentokrát (až na výjimky) odvrací od 
„zaláskovaných“ okruhů a ocitá se na holé zemi 
například svými verši Hospůdka Na Rynku, Ať 
žije Smraďavka nebo Pivnice dělníků Buchlovic. 
To ale neznamená, že by jeho básnickou sbír-
kou nezašvitořily i jemné verše jako Lásko, chci 
jen tebe, Malířem zimy mistr mráz či vzletné 
Borodinovo srdce, které už znáte ze stránek 
Buchlovského zpravodaje. - red -

Jožka Durník opět obohatil kulturní veřejnost
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Slovácké česnekové zázraky
Gdyž jazyk mlsně patrem krúží

a mlsná bloudí celým člověkem,
po čemsi túžíš jak žaba po luži,

prostě si mosíš dat neco s česnekem.

Ono to néni enom tak, bez důvodu,
co tělo potřebuje – dat se mu prostě mosí,

tak jak chce pit víno a né vodu,
tak chuť na česnek ho div nezadusí.

To aj naši staříčci věru dobře znali,
proto byli zdraví, veselí a dlúho živí,

každú chvilku si klobás a česnečku dali,
smrděli, byli šťastní a málokdy střízliví.

Gdyž byli u muziky, dali si guláš česnekový
a vzduch v hospodě by se dal křivákem krájat.

Ten česnek do hrdla jim vnésl nápěv nový
a stařky se v tanci usmívaly, jak vypadly by z rája.

To, aby všecí věděli, že néni nigdo lepší než můj Jan.
Doma mu vynadala do smradlavca,
česnek se za ním tahne jak mašla,

fajku mu zlomila, o hlavu rozbila hliněný žbán.
Ale věděla, že lepšího chlapa by v světě nenašla.

Takové zázraky nejsú samy sebú nebo enom tak.
Ve chvilce člověka změní, aj bolest velkú ztlumí,

léčí rozum aj dušu, ať máš čepicu nebo frak,
to v celém světě prostě enom česnek umí!

Pavel Petržela, Vracov, 24. červenca 2008

VII. ročník Festivalu česneku 
na zámku v Buchlovicích 26. 7. 2008

Jistě by se dalo poděkovat mnohým – jednotlivcům i organizacím za dobrou práci pro fes-
tival česneku, který je ojedinělou akcí, která nejen svou vůní dává dobrou zprávu o našem 
městečku. V obavě, abychom na někoho nezapomněli, budeme se snažit všem stisknout 
ruku a říci jim naše – děkuji – do očí. 

V sobotu 26. července 2008 se již po sedmé (a jak plakát hlásal – naposledy) konal Festival 
česneku na zámku v Buchlovicích. Festival pořádaný v jeho výstavních prostorách a části zámec-
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kého parku, je slavností v rozsahu, který je jedinečný nejen v České republice, ale i v Evropě. Česne-
kovou slavnost zažívá na světě jen málo zemí (USA, Kanada, Finsko a Velká Británie), my společně 
v Buchlovicích už po sedmé a její specifičnost tkví především v přátelské atmosféře, která vyzařuje 
z jednotlivých pozvaných účinkujících, ať jsou to jednotlivci nebo skupiny, dobrá nálada se pak 
přenáší i na převážnou část návštěvnického spektra. 

 
základními principy svátku pro celou rodinu jsou tyto:

- jde o monotématické setkání producentů i zpracovatelů, konzumentů česneku v kaleidosko-
pickém dni, v tomto roce je důraz kladen na poučení a rozmanitost, ale také hravost (řada soutěží 
a her pro děti i dospělé, které předpokládají aktivitu návštěvníků), je to den pro celé rodiny

- ve spojení s vínem a ostatními produkty je region představen jako místo plné zdraví v duchu 
hesla „Region voní česnekem – česnek voní regionem!“,

- jde o akci pro podporu produkce tradiční zeleniny, jejíž pěstování doznává značné redukce 
v posledních letech (oblast Uherskobrodska), to vše v návaznosti na zvykosloví a ve spojení s lido-
vým zpěvem, tancem a muzikou,

- jde také o jarmark lidových tvůrců, zde zaměřeno především na výtvarné zpracování česneku 
(vázání věnců, copů a j), podporu drobného podnikání v regionu,

- a konečně, jde o pokračování cyklu oživování zámeckých prostor.

Festivalový program, sliboval mimořádné zážitky. Festivalový den byl zahájen v 10.00 hodin 
zpěvem Česnekové hymny, k přípitku byl rozléván vynikající česnekový zákys. Po slavnostním 
symbolickém předání česnekové úrody starostovi městyse Buchlovice panu Ing. Jiřímu Černému 
a nakrojení symbolického česnekového koláče spolu s paní starostkou obce Soblahov Ing. Evou 
Duďákovou, se představily jednotlivé folklórní soubory a skupiny. Poté následovala vernisáž 
výtvarné soutěže „Eskymáci česnek nejedí, ale my ano!“ a řada soutěží pro děti i dospělé jako 
„Soutěž čichačů”, „Soutěž o nejhmotnější česnek”, „Soutěž o nejzvláštnější česnek”, „Česnekový běh 
zámeckým parkem”, „Šachové (česnekové) utkání Boršice versus zbytek světa”, „O nejsmradlavější 
dítě”, soutěže „Loupač ČR”, Fotosoutěž „Česnek 2008” nebo „VI. mistrovství České republiky v plivá-
ní česneku na dálku na trávě”, dívky a ženy pak mohly „vejít do očí“ porotcům anonymní soutěže 
krásy „O nejkrásnější slovácký typ”. Všichni se pak věnovali dalším aktivitám tak, že v pohodě prožili 
den pro celou rodinu. Další plánovaná i neplánovaná překvapení se jako vždy konala!

Příjemným oživením a zpestřením programu bylo vystoupení „zpívajícího Fina“ pana ing. Mi-
roslava Štecury z Loun, účastníka soutěže X – faktor, který v rámci poetického okna i volných 
produkcí na jevišti příjemnou finštinou zazpíval m.j. i české a moravské národní písničky, velké 
poděkování!

Cena „Česneková hlava“, jejíž 1. ročník byl také jednou z novinek, bude udělena tomu, kdo 
vymyslí cosi hodně zvláštního, co souvisí se slováckým folklórem, písněmi a muzikou a bude to 
především pro potěchu a pobavení užšího či širšího okruhu přátel.

Novinkou, která potěšila všechny, byla reakce na výzvu pořadatelů, abychom se pokusili pře-
hlídkou klobouků ozdobených zeleninou, česnek byl samozřejmě preferován, vytvořit Buchlovic-
ký Ascot – to se podařilo! A ještě mnoho dalších věcí!

Všechny výsledky budou uvedeny na internetových stránkách www.buchlovice.cz
Novinkou, vedle „koštu česneku” (kde jinde můžete „okoštovat“ více než dvacet v České repub-

lice uznávaných odrůd česneku?), byl prodej širokého spektra uznaných česnekových odrůd spe-
cialistou evropského významu panem Ing. Janem Kozákem z Poběžovic, dále pak velké množství 
spotřebního česneku (8 prodejci bylo prodáno více než 3.500 kg česneku), jakož i dárkový „košt 
česneku doma”.
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Obrazem „Cikánská idylla“ z roku 1932 si připomeňme někdejšího buchlovického lidového malíře Fran-
tiška Mikulčáka, o jehož osudu jsme před časem psali v našem zpravodaji.

To zdaleka není vše – péčí Folklórní agentury Buchlov byly podávány jinde nevídané gurmánské 
speciality (14 různých jídel včetně česnekové zmrzliny), jejichž úhelným kamenem byl (jak jinak) 
česnek! 

Folklórní část Slovácka zastupovaly soubory a muziky především z produkčních „česnekových 
oblastí” Marýnka Vracov, Kuřátka z Bánova, Malá Nivnička z Nivnice, Mužský pěvecký sbor z Boršic 
u Blatnice, cimbálová muzika Burčáci a mužský sbor z Míkovic, také ženský sbor z Míkovic, Ženský 
pěvecký sbor Dolinečka a dětský soubor Melenčárik ze Soblahova, domácí soubory Buchlovjánek 
I. a II., dechová hudba Buchlovjané, během pořadu vytvořili přítomní návštěvníci Příležitostný 
česnekový sbor – PŘÍČES, který zpíval česnekové i nečesnekové písně.

V doprovodném programu nechyběly dva přednáškové cykly (odborná a neodborná sekce), 
s příznačnými názvy „Alliumfilové, spojte se” a „Přivoňte si, nebesa na zemi!” Ve spolupráci s brati-
slavským CCC (Club ctitelov cesnaku) byl učiněn pokus o založení „česnekové unie“. Pro mimořád-
ný úspěch v loňském roce vystouplo „Bábkové divadlo Carnevallo Theatro Juraja Hamára“ z Brati-
slavy, které ve světové premiéře uvedlo i Bleší cirkus pod názvem Blechy pravé, veĺmi zdravé“.

Hlavním pořadatelem VII. ročníku Festivalu česneku na zámku v Buchlovicích byla Folklórní 
agentura Buchlov, spolupořadatelem Národní památkový ústav Praha, Správa státního hradu 
Buchlov a Státního zámku Buchlovice.

Mediálními partnery festivalu - Infoservis CZ a.s., Zlín a Infocity Zlín, Dobrý den s Kurýrem Uher-
ské Hradiště, Slovácký deník Uherské Hradiště. Ing. Miloslav Hrdý
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75 let
Rostislav Jošek
Alena Petrášová
Václav Rajskup
Bohumil Botek (domov důchodců)

80 let Rajmund Malinka

85 let František Mitáš (domov důchodců)

95 let Ludmila Nováková (domov důchodců)
Ludmila Vránová (domov důchodců)

Dne 26. června se zástupci městyse Bořek Žižlavský a ing. Miloslav Hrdý zúčastnili v domově důchod-
ců oslavy 100. narozenin paní Zdeňky Kaňovské. Hodně dalších dnů si ale paní Kaňovská už neužila. 
Zemřela náhled 7. srpna.  (Foto: -bž-)
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